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suport, com despeses en productes i serveis de protecció per a la 
venda no sedentària també; en serveis logístics de proximitat, la 
venda a domicili, accions d’impuls a la digitalització, entre d’altres, 
vosté podrà vore-ho amb tot el detall, val?

La dotació a zones, 5 milions, al 50 %, com ja vam quedar i 
que està en el pressupost. I ja li he dit, del 24 de març  
al 15 de setembre podran demanar, en funció de com vagen 
entrant anirem resolent perquè puguen arribar eixos diners 
als municipis i que els gestionen.

Com pot vore, senyor Woodward...

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

 
El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

...estem treballant perquè el conjunt de les ajudes posa-
des en marxa des de la Generalitat arriben el més prompte 
possible a les nostres empreses i persones autònomes .

I el decret encara no ha eixit publicat, però el vorà publicat 
ràpidament i serà coneixedor que els bons van endavant.

Moltes gràcies .

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

No va a poder vosté contestar. No le va a poder contestar.

Senyor Woodward.

 
El senyor Woodward Poch:

No me va a poder contestar, señor conseller .

Y mire, respeto, respeto le tengo a usted y le tengo a este 
Consell, pero el día 21 de enero ustedes dijeron que se apro-
baría en breve el tema del bono Comercio . Son palabras 
suyas y están reflejadas en prensa.

Y ahí es el problema que tenemos, estamos en mayo, 15 de 
mayo. Mire, estas palabras, me sabe mal que no me pueda 
contestar, llegará tarde, con poco dinero y fracasará. Si no se 
acelera la redacción y publicación de las bases podría no apli-
carse en el ejercicio actual. Insistimos: agilidad, aumentar dinero 
y hacer caso sobre cómo se está desarrollando este proyecto 
del bono Comercio en otras ciudades . Esto no lo digo, lo dice 
su concejal en el Ayuntamiento de Alicante, el 23 de marzo 
de 2021. Yo lo traslado aquí, a ver qué ocurre con el bono 
Comercio. Y voy a esperar ese decreto, me sabe mal que no se 
lo haya pedido porque pensaba que lo iban a publicar, pero creo 
que el bono comercio que van a publicar no es lo que estábamos 
negociando o lo que se negoció o lo que espera el comercio.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Woodward.

I passem ara a la pregunta 775, formulada pel diputat Carlos 
Gracia, del Grup Parlamentari Ciudadanos, també al conseller 
d’Economia Sostenible, sobre la defensa del sector del calcer.

Un segon.

 
El senyor Gracia Calandín:

Gràcies, president .

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Quan vullga.

 
El senyor Gracia Calandín:

Señor conseller, como sabrá, recientemente hemos aprobado 
en estas Corts la creación de una comisión de estudio para 
la mejora de la competitividad del sector del calzado de la 
Comunidad Valenciana .

Usted también, como yo, conoce la importancia de este 
sector en nuestro territorio y también su relevancia a nivel 
nacional e internacional .

La provincia de Alicante especialmente es conocida como la 
cuna de la producción zapatera, donde miles de familias depen-
den de este sector, y su actividad gira en torno a esta industria.

Así que hoy le pregunto: qué acciones piensa llevar a cabo 
el Consell, su conselleria, para la defensa de la industria del 
calzado de la Comunitat Valenciana.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Gracia .

Quan vullga, senyor conseller.

 
El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyor diputat, si em permet, simplement voldria contes-
tar-li a Antonio que està ahí, a Toni Woodward, que he de 
dir-li que les diferents associacions de tot el territori estan 
contentes. Per tant, simplement perquè vosté ho sàpia.

I, respecte a la pregunta, jo he de dir-li que, des del 2015, 
el govern del Botànic té molt clar que la reindustrialització 
és la pedra angular del canvi de model productiu per a dina-
mitzar la nostra economia. I, en aquesta situació excepcio-
nal, donem suport al sector del calcer, posant en marxa tots 
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els mecanismes d’ajuda per a defensar un sector tan arrelat 
al nostre territori, identitat de les comarques del Vinalopó i 
que ha sofert especialment les conseqüències de la crisi de 
la COVID, encara que hem de congratular-nos perquè en el 
darrer mes l’increment de les exportacions, doncs, ens ha 
donat eixe alé i això és important .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyor Gracia.

El senyor Gracia Calandín:

Moltes gràcies, presidente .

Conseller, mire, he empezado mi intervención haciendo alusión 
a esa comisión de estudio que hemos aprobado en estes Corts 
porque, durante el debate, si no me equivoco, prácticamente 
todos los grupos parlamentarios coincidíamos en la preocupa-
ción o compartíamos esa preocupación por el sector del calzado.

Y es que, si bien, como usted bien dice, pues, en el mes de 
marzo esas exportaciones han subido –pero hay que recordar 
que respecto del marzo del confinamiento del año pasado–, 
es indiscutible que el calzado ha sido una de las industrias más 
afectadas por la pandemia. Un 2020 con caídas muy muy por 
encima del total de la industria, esto usted lo sabe . Hablamos, 
por ejemplo, de un desplome en su índice de producción indus-
trial casi del 30 % y eso es muy muy significativo.

A esta situación, además, ahora se añade la amenaza, la 
incertidumbre de la respuesta arancelaria, por parte de 
Estados Unidos, como consecuencia de esa tasa a las tecno-
lógicas, de esa tasa Google, ¿no?

Y es por ello que hoy le preguntaba o le pregunto por cuál va 
a ser la hoja de ruta del Consell para el calzado valenciano. 
Usted me dice que, desde el año 2015, pues, están poniendo 
en marcha medidas. Sí, yo las conozco, como portavoz de 
industria; pues, conozco el PEIV, las ayudas dentro de la direc-
ción general de industria, conozco las de la Dirección General 
de Internacionalización, por ejemplo, las de emprendedurismo 
y cooperativismo o las ayudas del Ivace. Pero estas ayudas, y 
visto el efecto que han tenido sobre el sector del calzado, que 
es un sector industrial a todas luces, pues, no han sido sufi-
cientes para hacer frente a esta pandemia.

Por tanto, yo no dudo de que ustedes, desde el principio del 
Botànic, hayan ido poniendo medidas, pero sí que dudo de 
cómo de eficaces han sido estas para poder hacer frente a 
esa crisis que están teniendo en este mismo momento, ¿no? 
Y esto, además, es una reflexión que no solamente la hago 
yo, también la hace el síndic de Comptes cuando informa de 
que no es tanto las dotaciones de las ayudas como la efica-
cia de las mismas, ¿no?

Y, mire, pues, ya que estamos, también me gustaría recordar 
una cifra, que son 27,7 millones de euros, que, quizás, pues, 
al sector del calzado le hubiera venido muy bien y hubiera 

marcado la diferencia en cómo ha sido su desempeño en 
esta crisis. Y esos 27 millones de euros es lo que se le hurtó, 
en su momento, a la industria valenciana y, por tanto, al 
sector del calzado, hace justo ahora un año, en mayo  
de 2020, cuando se hicieron esos recortes en política indus-
trial y nunca más volvieron, como consecuencia de esos 
compartimentos estancos el Consell, ¿no?

Le he hablado del plan estratégico de la industria . Y hay una 
cosa que me preocupa y es que su redacción es de marzo  
del 2018 y lo cierto es que, al menos lo que atañe al plan 
sectorial del sector del calzado, me gustaría saber hasta qué 
punto usted considera que debería reformularse. Y le digo 
esto porque una de las líneas, como usted conoce, es la línea 
Inpyme y, en el caso del sector del calzado, justo además en el 
año de la pandemia, además de resolverla avanzado el mes de 
octubre, se ha dado la circunstancia de que más del 60 % de 
las solicitudes, pues, han desistido de estas ayudas. Con lo cual, 
me preocupa saber hasta qué punto considera que este plan 
estratégico de la industria realmente está actualizado, ¿no?

En fin, en definitiva, usted está ahora mismo al frente de la 
conselleria. Considero que el sector del calzado está pasando 
un momento muy delicado . Hoy la crisis se llama coronavi-
rus, mañana la crisis se puede llamar aranceles. Al final, desde 
esta cámara el otro día nos pronunciamos y ahora usted, pues, 
tiene la palabra y espero que nos pueda concretar algo de esa 
hoja de ruta que, sin duda, es necesaria y que necesita…

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Gracia .

El senyor Gracia Calandín:

…respecto a lo que ustedes han estado haciendo hasta 
ahora .

Gràcies, president . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

Quan vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyor president .

Senyor diputat .

Bé, jo el primer és que voldria concretar-li que eixes ajudes 
que vosté va dir respecte al PEIV van ser reposades, és a dir, 
que cap sector es va sentir, doncs, pràcticament perjudicat, 
perquè vam reposar eixos diners i el PEIV va arribar també 
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en l’any anterior. Sí que és de veres que les vam utilitzar per 
a autònoms, però hem de clarificar que, després, el govern 
de la Generalitat les va reposar i, per tant, el PEIV de  
l’any 2020 també es va complir. Sí que és de veres que les 
ajudes a polígons són eixos 27 milions que no vam execu-
tar. Això vull que ho clarifique perquè és que, si no, doncs, 
sembla ser que ahí no hem arribat, no?

I dir-li que nosaltres també ens preocupem i ens ocupem. 
Vull dir, estem treballant. Tot el tema del PEIV, que inclou al 
calçat, en 2021 hem incrementat el 19 %. Vull dir, que més 
ajudes hi hauran.

Després, el tema que vosté també ha dit, en qüestió de capa-
citat innovadora del sector i de la digitalització de les pimes, 
hem concedit en el bienni 2019-2020, 8,4 milions d’euros al 
sector del calcer. I sàpia que nosaltres incidim bàsicament en 
les micropimes y les pimes, que és pel que està treballant el 
govern i, bàsicament, la conselleria d’economia sostenible . 
Sense perdre de vista l’institut Inescop, importantíssim  
per a la transferència d’innovació al sector; 2019-2020, ajudes, 
7,7 milions d’euros. I, per últim, acabem d’aprovar el pla Resistir, 
de 647 milions, on garantim que més de cent cinquanta acti-
vitats manufactureres, en què es troba el calcer, amb decisió i 
acció del Consell, amb decisió i acció del Consell, doncs, resulta 
que podrà arribar també a este sector; ajudes que, com vosté 
molt bé sap, entre 3 .000 i 200 .000 euros .

A més a més, pel que fa a la notícia sobre la pujada 
d’aranzels, a què vosté també ha fer referència, dels Estats 
Units, anunciada per al calcer espanyol, estem treballant 
amb diversos àmbits. Perquè en siga coneixedor:

Estem en contacte permanent amb el Ministeri d’Indústria, 
Comerç i Turisme i se’ns ha traslladat que aquesta proposta 
no significa la immediata aplicació d’aranzels ja que, ara 
per ara, es desenvolupen negociacions en l’OCDE per a un 
impost digital i és previsible que els Estats Units suspenguen 
l’aplicació de qualsevol aranzel addicional, tal com ha succeït 
respecte a l’impost de serveis digital francés.

A més, estem fent front comú amb altres comunitats autò-
nomes afectades com, per exemple, la de Castella – la 
Manxa, on també el sector del calcer està molt clusteritzat 
en el seu territori. Hem mantingut contacte estret amb les 
associacions afectades pel sector, FICE y Avecal.

Així mateix i donat que la representació comercial dels 
Estats Units ha posat en marxa un procés d’audiència 
pública, dirigida, principalment, a empreses i consumidors 
estatunidencs sobre l’impacte i el mal que podria ocasionar-
los la imposició d’aquests aranzels addicionals, des d’aquesta 
conselleria s’ha realitzat una acció de mailing perquè les 
empreses, a través dels seus importadors, manifesten la 
seua disconformitat amb aquesta pujada.

I, pel que fa a actuacions a través de l’institut valencià de 
competitivitat internacional, estem oferint gratuïtat dels 
serveis, a través de la xarxa exterior, durant tres mesos al 
sector del calcer i hem organitzat webinars especialitzats 
en normativa i posicionament estratègic en diferents àrees 
geogràfiques. És a dir, hem sigut proactius.

En definitiva, estem treballant per tal de minimitzar l’impacte 
que poguera tindre, si finalment s’aprova, i defensant el 

sector del calcer davant de qualsevol represàlia aranzelària. 
Perquè aquest Consell, com li he dit al principi, es preocupa 
i s’ocupa per qualsevol sector industrial i tot el que estem 
invertint, no tinga dubte, repercutirà de manera positiva en 
les empreses, en els seus treballadors i treballadores i també 
en les moltíssimes persones que, d’una manera o altra, esti-
guen vinculades al sector del calcer del nostre territori .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Pregunta que formula l’il·lustre diputat Pedro Ruiz Castell 
a l’honorable consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital .

Senyoria, té vosté la paraula .

El senyor Ruiz Castell:

Gràcies, president .

Bon dia, consellera .

Com totes i tots sabem, el Govern d’Espanya va declarar 
l’estat d’alarma, per primera vegada, el 14 de març  
de 2020, amb eixe objecte d’afrontar i gestionar la situació 
d’emergència sanitària ocasionada per la COVID-19 . I eixa 
situació va obligar les administracions públiques a posar en 
funcionament, de manera urgent, diferents actuacions per 
tractar de pal·liar els efectes de la pandèmia. I, així, a finals 
del mes de març de l’any passat, la Conselleria d’Innovació, 
Universitats, Ciència i Societat Digital va llançar una crida 
perquè els diferents agents del sistema d’innovació de la 
Comunitat Valenciana proposaren noves solucions cientifico-
tècniques en la lluita contra la crisi sanitària. Aquesta convo-
catòria es va complementar, poc després, amb la concessió de 
noves ajudes de caràcter urgent, en eixa mateixa línia, aple-
gant a un import final d’uns dos milions i mig d’euros en total.

L’objectiu no era altre que subvencionar projectes innovadors 
que no estigueren disponibles en el mercat i que han anat des 
de treballs relacionats amb la producció de respiradors arti-
ficials fins a l’aplicació de diferents eines d’intel·ligència arti-
ficial per a millorar el diagnòstic i pronòstic de pacients amb 
COVID-19. Un gran esforç, sense dubte, que va posar de 
manifest la capacitat de la seua conselleria a l’hora de reaccio-
nar davant una situació tan dramàtica com la que vàrem viure 
i encara patim, actuant amb rapidesa i diligència.

Tanmateix, l’alt nivell de les respostes va mostrar l’enorme 
potencial científic i tecnològic del sistema valencià 
d’innovació. Una iniciativa que, com bé sap, doncs, va ser tot 
un èxit i de la qual tota la societat valenciana s’enorgullix.


